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Törvénymódosító javaslat készül kórházi ágyszámügyben a megyében 

A RET visszadobta 
a miniszter javaslatát 
Lavinát indíthat el a Dél-alföldi Regionális Egészségügyi Tanács, amely tegnap úgy 
döntött : egyezkedés nélkül visszautasítja a kórházi ágyszámokra vonatkozó minisztériumi 
javaslatot. A többi régióban ezután döntenek. A Bács-Kiskun és Békés megyei kór-
házfönntartók elfogadták a Csongrád megyei álláspontot: annyi ággyal, amennyit a 
minisztérium adna, i t t nem lehet egészségügyi ellátórendszert működtetni . 

Ellenszavazat nélkül döntötte el tegnap a 
Dél-alföldi Regionális Egészségügyi Tanács, 
hogy elutasítja Molnár Lajos egészségügyi 
miniszter javaslatát a kórházi ágyszámok 
ügyében. Ezek után a Bács-Kiskun, Békés és 
Csongrád megye kórházfönntartóit tömörítő 
testület már nem tart több ülést. 

99 Ennyi ággyal itt nem 
lehet egészségügyi 
ellátórendszert 
működtetni. 
A Regionális Egészségügyi Tanács álláspontja 

A régió RET-jében a fönntartott ágyszámok 
alapján számolják a szavazati erőt. Eszerint 
17 és fél ezer ágy képviselői voksoltak a mi-
nisztériumi javaslat visszaküldése mellett, 
1300 ágy fönntartói tartózkodtak. Nem is ke-

rült sor arra, hogy a régión belül egyeztesse-
nek az ágyakról. 

A RET így gyakorlatilag elfogadta a Csong-
rád megyei közgyűlést képviselő Nógrádi Zol-
tán indítványát, amelyről lapunk tegnapi 
számában beszámoltunk. Nógrádi - és veze-
tő Csongrád megyei orvosok - úgy érveltek, a 
Molnár Lajos által hétfőn nyilvánosságra ho-
zott javaslat, amely a megpályázható ágyszá-
mokról szól kórházanként, szakmai egyezte-
tés nélkül született. Szerintük Molnár ezzel a 
javaslattal szétverné az ellátórendszert, és 
előkészítené az egészségügyi intézmények 
privatizációját. 

Nógrádi a tegnapi döntés után lapunk kér-
désére elmondta: sikerként értékeli a RET 
kiállását, különösen azt, hogy az MSZP-hez 
és az SZDSZ-hez - tehát a kormányhoz -
közel álló kórházfönntartók is egyet értettek 
vele. Az igazi munka azonban most kezdő-
dik: a kórházak, klinikák kidolgozzák a sa-
ját közös javaslatukat, amely arról szól, 
mennyi ágy vonható ki a rendszerből úgy, 

hogy működőképes maradjon. A javaslatot 
várhatóan csütörtökön hozzák nyilvános-
ságra. Azt szeretnék elérni, hogy a kormány, 
a parlament módosítsa a törvényt is, mert 
az ebben lévő keretfeltételek szerintük elfo-
gadhatatlanok. 

A törvénymódosításra akkor lehet esély, ha 
ezt nem csupán a dél-alföldiek kérik. Nógrá-
di azt mondta, az ő határozatuk született 
meg először, a többi RET ezután dönt. 

B.A. 

a z é s z a k - a l f ö l d i s n e m e t m o n d 
|jg Számtalan olyan megválaszolhatatlan kérdés 

van, ami miatt a felelősséget nem kívánjuk átvál-
lalni, a jelenlegi javaslatot nem fogom megsza-
vazni, ezért nem hozhat érvényes döntést az 
Észak-alföldi Regionális Egészségügyi Tanács 
(É-RET), de támogatható többségi döntést sem 
tudok elképzelni - mondta egy szolnoki sajtótá-
jékoztatón Fejér Andor, Jász-Nagykun-Szoinok 
megye közgyűlési elnöke. - Az embernek olyan 
érzése támad, hogy bohóc szerepére kérik fel a 
regionális egészségügyi tanácsban, mert az ala-
kuló ülés végén kiderült, hogy komolytalan mun-
kára kértek fel bennünket, ugyanis a 43 tagból 
álló É-RET 41 ágyat oszthatna szét a régióban -
tette hozzá az elnök. 

A Fidesz rendkívüli közgyűlést javasol Szegeden 
Oláh János, a Fidesz szegedi frakcióvezetője a 
közgyűlés rendkívüli ülésének összehívását 
kezdeményezte, mert - ahogyan tegnapi saj-
tótájékoztatóján fogalmazott - „a szegedi 
egészségügyi rendszer súlyos válsághelyzet-
ben van, hazudozás, csúsztatás, maszatolás 
folyik." 

A frakcióvezető hozzátette: „a város köz-

pénzből és uniós forrásokból 2,5 milliárd fo-
rintos költséggel újította fel a Il-es kórházat 
és 1 milliárd forintból az 1. számú rendelőin-
tézetet, amelytől most szabadulni igyekszik. 
Félő, hogy az egészségügyi rendszer átalakí-
tása csupán a privatizációt készíti elő." 

• 
Ványai Eva, az egészségügyi és szociális 

bizottság elnöke elmondta, az egészségügyi 
rendszer átalakításáról szóló törvény értel-
mében, olyan határidők vannak, amelyek 
márciusra tolhatják a közgyűlés és az egye-
tem döntését az integrációról. A közgyűlés 
rendkívüli összehívásához írásbeli előter-
jesztés kell, amit Oláh János egyelőre nem 
adott be. 

Lombik-
remény 

BÁTYI ZOLTÁN 
Először csak elszörnyülködtünk, majd már oldódott valamicskét 
a félelem. így aztán baráti társaságokban, ha szemérmesen, ha 
sorolva aggodalmainkat, ha kissé, vagy nem is olyan kissé járatla-
nul botorkálva az orvoslás rejtelmeiben, de csak szóba hoztuk a 
lombikbébik ügyét. Ki tudja, mi hoz még a jövő?- ténfergett kö-
zöttünk megválaszolatlanul a kérdés, miként történt ez akkor is, 
amikor az első szívátültetés (hogy más nagy sebészeti beavatko-
zásokat most nem is említsek) híre eljutott hozzánk a messzi 
Dél-Afrikából. 

Sok évet magunk mögött hagytunk azóta, s örömmel állapíthat-
juk meg: a lombikbébis kísérletek sikere (akárcsak a szívátülte-
téssel kísérletezők megannyi próbálkozása) mára az egész embe-
riségáldásává vált. Csodaszép kisgyerekek születnek olyan csalá-
dokban, ahol már könnyek között mondtak le arról, valaha is 
gyermekáldásban lehet részük. A kicsik felcseperedtek. Bár ma 
még nehéz megjósolni, milyen életpálya elé néznek például azok 
a gyerkőcök, akik a szegedi Kaáli Intézetben dolgozók segítségé-
vel látták meg a napvilágot, biztosra vehetjük: a jövő kiváló mér-
nökei, tanárai, mesteremberei vagy éppen szülész nőgyógyászai, 
kutatóorvosai válnak majd belőlük. Sorsuk immár saját kezük-
ben, féltve nevelő szüleik gondoskodása egyengeti útjukat. 

Mondhatjuk: a lombikbébik immáron azt bizonyítják, bár-
mennyire is félelemre kódolt a lelkünk, ha a tudomány valame-
lyik új felfedezésével, eljárásával kell szembesülnünk, tegyük fél-
re aggodalmunkat. De a lombikbébik ügye egyben figyelmezte-
tés, követendő jó példa is. Mert ne feledjük: nagyon hosszú, ezer-
szer ellenőrzött út vezetett el a világ első lombikcsecsemőjének 
megszületéséig. Ki tudja, hány tudós doktor, gondos ápoló össze-
hangolt munkájának eredményeként büszkélkedhetünk azzal: 
Földünkön ma már havonta ezrével sírnak fel a lombikcsecse-
mők. 

Legalább ekkora gondosságot várunk el az újabb kísérletek 
ügyében is. Mert ne legyen semmi kétségünk: a XXI. század pá-
lyázhat arra, hogy az orvostudomány évszázadává váljon. A z em-
beriség szerencsésebb, vagyis nem napi megélhetési gondokkal 
küzdő fele már az életminőséget javító, a földi létet meghosszab-
bító csodaszerekre vár. 

Ennek a reményekkel teli emberiségnek kell megértenie: cso-
daszerek, már pedig nincsenek. Csak sok kínnal és keservvel ki-
szenvedett, tengernyi tudásra alapozott tudományos eredmé-
nyek, amelyekkel élnünk kell, ám visszaélni tilos. Már ha azt 
akarjuk, hogy száz év múlva is olyan emberek éljenek a Földön, 
akik értik is, beszélik is az emberi beszédet. 

Két év telt el az aflatoxinbotrány óta 

Februárban kezdődik a paprikaper 
A Szegedi Városi Bíróságon február 
7-ére tűzték ki az első tárgyalást az 
úgynevezett fűszerpaprikaügyben, 
amelynek három vádlottja van, a 
Szegedi Paprika Zrt . két vezetője, va-
lamint egy beosztott. A vezérigazga-
tó, Bartos András szerint megalapo-
zatlanok az állítások, ezt támasztják 
alá a szakértői vélemények is. 

A szegedi paprikabotrány első rendű 
vádlottja, Bartos András tartja magát 
ahhoz a lapunkban már megjelent ál-
lításához, hogy az ellene és munka-
társai ellen felhozott vádak alaptala-
nok. Tőlünk tudta meg, hogy a tár-
gyalást február 7-ére tűzték ki, erről 
őt még a bíróság nem is értesítette. 
Abban bízik, hogy a bíróság érdem-
ben áttekinti az ügyet és a tényeket 
veszi alapul. 

Az ügyészség vádirata szerint egy 
osztrák vevő 2004 májusában értesí-
tette a Szegedi Paprika Zrt.-t, hogy a 
cég által szállított fűszerpaprika-őrle-
mény aflatoxin-tartalma meghaladja 
a határértéket. A reklamációt a szege-
di cég jogosnak találta, ezért a 20 ezer 
kilogramm kifogásolt őrleményt 
visszáruként átvette. Részben belföl-
di csemege őrleményt készítettek be-
lőle, részben pedig ötvenszázalékos 
keveréssel az osztrák cég részére hígí-
tott fűszerpaprika-őrleményként 
visszaszállították. Bartos András sze-

A paprikabotrány idején az üzletek polcairól le kellett vennni a fűszert Archív fotó: Karnok Csaba 

rint a vevő csak egy e-mailt küldött a 
kifogásáról, de állítását vizsgálattal 
nem igazolta. A cég ezt követően be-
vizsgáltatta a paprikát, s mivel kide-
rült, hogy a határértéket betartották, 
a terméket természetesen ismételten 
forgalomba hozták. 

Az ügyészség azzal is vádolja a cé-

get, hogy a Dél-afrikai Köztársaság-
ból, Brazíliából, Peruból importált 
félterméket, valamint a Spanyolor-
szágból vásárolt őrleményt oly mó-
don hozták forgalomba különböző 
kiszerelésekben, hogy annak csoma-
golása az áru származási helyéről 
megtévesztő tájékoztatást adott: 

azokon a Szegedi Paprika feliratot 
tüntették fel. A vezérigazgató szerint 
a termék csomagolásán csak az im-
port őrlemény bekeverését kell fel-
tüntetni. Arra nincs előírás, hogy az 
alapanyag származási helyét fel kel-
lene tüntetni. 

FEKETE KLÁRA 

A klárafalvi Németh Toll Kft. tulajdonosát nagy összegű áfacsalással gyanúsítják 

Kiengedték az előzetesből az ügyvezetőt 

Az AKA megépítené az M43-ast is 

Hosszú távban 
gondolkodnak 
Az M5-öst üzemeltető Alföld Koncessziós Au-
tópálya (AKA) Zrt . szeretné megépíteni az 
M43-ast, de pályázna az M6-os továbbépítésére, 
valamint az M44-es Kecskemét és a határ közötti 
szakaszára is. 

Az AKA Zrt. magánbefektetői hosszú távú partner-
ségre törekszenek a magyar állammal, azaz a ma-
gyar úthálózat kiépítésébe hatalmas összegeket fek-
tetnek be anélkül, hogy a magyar államháztartás hi-
ányát növelnék - nyilatkozta a Világgazdaságnak 
Olivier Bonnin vezérigazgató. Az M5-ös visszavá-
sárlása, az opció lehívása az említett stratégiai el-
képzelésektől jelentősen eltér - tette hozzá. Az AKA 
60 százalékának megvételére a társaságban két év-
vel ezelőtt már 40 százalékot szerzett Állami Autó-
pálya Kezelő (AAK| Zrt.-nek ugyanis opciós joga 
van, és információink szerint ezzel élni is kíván az 
állami cég. Erről az AKA vezérigazgatója csupán 
annyit árult el, hogy folynak a tárgyalások. 

A cikk további részében Olivier Bonnin cáfolta, 
hogy a koncessziós társaság 17 százalékos belső 
megtérülést termel, sőt tizennégy éven keresztül, 
2006-ig még osztalékot sem fizetett a részvényesek-
nek. A projekt jelenlegi jövedelmezősége 0,1 száza-
lék, és 35 év után sem lesz több mint 6-7 százalék-
nál. A nyereség most 1 százalék. 

Megkérdeztük Garai Valériát, az AKA Zrt. sajtószó-
vivőjét, miért magyarázta a vezérigazgató a gazdasági 
napilapban a társaság jövedelmezőségét. Azt a választ 
kaptuk, hogy szerettek volna cáfolni olyan értesülése-
ket, amelyek rendre megjelennek a sajtóban és nem 
helytállók. Az autópálya-építés ugyanis hosszú távú 
befektetés, a profit is később „érik be" - erre rendezke-
dett be az AKA Zrt. A vezérigazgató arról is beszélt a 
lapnak, hogy a társaság költségei általában magasab-
bak a korábban becsültnél, mert ahogy nő a forgalom, 
úgy csökken a pálya értéke, és a sztráda fenntartásá-
nak ráfordításai is a háromszorosára emelkedtek. Sze-
rinte az AKA Zrt. jelenleg nem ér többet 40 milliárd 
forintnál. 

F. K. 

MAGÁNERŐBŐL ES HITELBŐL ÉPÍTENÉNEK 
Garai Valéria elmondta, az AKA szeretné megépíteni az 
M43-as Szeged és a román határ közötti szakaszát, az 
M44-est Kecskeméttől szintén a határig, s folytatni az 
M6-ost Dunaújvárostól. A társaság - amennyiben a kor-
mány a ppp-formát részesíti előnyben - hasonló konst-
rukcióban építené az új pályákat is, mint az eddigi szaka-
szokat: magánerőből, vagyis törzstőkéjéből és hitelből. 

Makói o t thonában várhatja a nyomozás vég-
eredményét Németh Sándor, az adócsalással 
gyanúsítot t Németh Toll Kft. ügyvezetője. A fér-
fit harmincnapos előzetes fogva tartás u tán lak-
helyelhagyási t i lalom mellet t engedték tegnap 
haza. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

A Szegedi Városi Bíróságon tegnap úgy döntöttek a 
vizsgálatot végző szakemberek, hogy hazaengedik 

a Szegeden fogva tartott makói Németh Sándort. 
Az adócsalás miatt vizsgálat alá vont Németh Toll 
Kft. ügyvezetője a döntést követően azonnal szaba-
don távozhatott a bíróság épületéből - tudtuk meg 
Bariné Tóth Évától, a megyei főügyészség szóvivő-
jétől. 

- A gyanúsított lakhelyelhagyási tilalom mellett 
térhetett vissza otthonába. Ez azt jelenti, hogy je-
lenlegi lakhelye, Makó közigazgatási területén be-
lül szabadon mozoghat, ám a város határát nem 
lépheti át - tette hozzá a szóvivő. 

A cég ügyvezetőjét tegnap délben otthonában ke-
restük, ugyanis értesültünk róla, hogy már a család 
Ráday utcai házában tartózkodik. Németh Sándor 
felesége azonban közölte lapunkkal: sem a férje, 
sem a család nem kíván nyilatkozni a médiának. 

A Németh Toll Kft. ügyében már hosszú ideje vizs-
gálódó nyomozóhatóság december 13-án vitette a 
Szegedi Rendőrkapitányságra a gyanúsítottat, akit 
másnap a bíróság letartóztatott. A nyomozást vég-
zők azonban úgy ítélték meg: Németh szabadlábon 
nem akadályozza az adócsalási ügy felderítését. 


